

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំងគ្នា

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំងគ្នា



រូបថត ពិធីបុណ្យ នៃ កំណើត នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ នៅ ថ្ងៃទី៩ តុលា ១៩៧០

ស៊ីសុវត្ថិ សិរិមតៈ - លន់ នល់ - អ៊ុន តាំ

សរសេរ ដោយ ឧប សៅ សង្ហា

គ្មាន រក្សាសិទ្ធិ អ្នកនិពន្ធ

ម៉េចក៏ លោកលោករដ្ឋមន្ត្រី ?

ការប្រទានព្យាបាល

មាតិកា

- សេចក្តីផ្តើម 3
- ការប្រទានព្យាបាល 5
- រដ្ឋសភា 5
 - កាលប្រវត្តិ 5
 - នៅក្រោយ ឆាកល្ខោន នៃ រដ្ឋសភាធម្មនុញ្ញ.....12
 - ហង្ស ធុន ហាក់ - លន់ ណុន18
 - ទ្រង់ សិរិមតៈ31
 - និទានខ្លីៗ (anecdote)33
 - ការបោះឆ្នោត38
 - ការបោះឆ្នោត ជ្រើសរើស ប្រធានាធិបតី38
 - ការបោះឆ្នោត រើសតំណាងរាស្ត្រ43
 - សេចក្តីសន្និដ្ឋាន48

ម្តេចក៏ លោកលោកខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

សេចក្តីផ្តើម

នៅថ្ងៃ ទី១៨ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧០ សភាជាតិ បានបោះឆ្នោត ទំលាក់សម្តេច សីហនុ ពី តំណែង ប្រមុខរដ្ឋ។ ដំណឹងនេះ ត្រូវបាន វិទ្យុជាតិ ប្រកាស ជាសាធារណៈ នៅម៉ោង ១៣,៣០។ នៅថ្ងៃ ទី ១៩ មីនា លោក លន់ លន់ ដាក់ ឱសានវាទ ឱ្យ កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង ដកចេញ ពី ស្រុកខ្មែរ ក្នុង រយៈពេល ៤៨ ម៉ោង។ នៅថ្ងៃ ជាមួយគ្នានោះដែរ សម្តេច សីហនុ ប្រកាស តាមវិទ្យុ ពី ទីក្រុងប៉េកាំង សូមឱ្យ ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ងើប បះបោរជាទូទៅ ប្រឆាំងនឹង រដ្ឋាភិបាលលោក លន់ នល់។ នៅថ្ងៃ ទី២០ មីនា សហរដ្ឋអាមេរិក ទទួលសន្តិសុខ ជា ផ្លូវការ របបថ្មី ខ្មែរ ដឹកនាំដោយ រាជរដ្ឋាភិបាល ស្រោចស្រង់ជាតិ។ នៅថ្ងៃ ទី ២៣ មីនា សម្តេច ប្រកាសចំពោះ អ្នកតស៊ូខ្មែរ គ្រប់និន្នាការ រួមគ្នា បង្កើត រណសិរ្ស រួបរួមជាតិ នៃ កម្ពុជា (FUNK¹)។ នៅថ្ងៃ ទី ២៤ មីនា កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង ដែលមកនៅ តាំងទីនៅ ស្រុកខ្មែរ តាំងពីឆ្នាំ ១៩៦៥ ដោយមាន ការ អនុញ្ញាត ពី សម្តេច សីហនុ បានបើក ការវាយប្រហារ មកលើ ទីតាំង កងទ័ពជាតិខ្មែរ ទូទាំងប្រទេស ដោយគ្មាន ធ្វើការ ប្រកាសជាមុន។ ពីថ្ងៃ ទី៣ ដល់ ៥ ឧសភា សម្តេច សីហនុ ធ្វើ

¹ FUNK : Front Uni National du Kampuchéa.

ម្តេចក៏ ហេតុអ្វីយើងខ្ញុំ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

រដ្ឋសភា

ការប្រឆាំង

នៅក្នុង ព្រឹត្តិការណ៍ ថ្ងៃ ទី១៨ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧០, រដ្ឋសភា មាន គុណភាព ដ៏សំខាន់មួយ ព្រោះ រដ្ឋាភិបាល ស្រោចស្រង់ជាតិ ជ្រើស រើស ផ្លូវច្បាប់ សំរាប់ ទំលាក់ សម្តេច សីហនុ ពីមុខ តំណែង ដើម្បី ចង់ជៀសវាង ប្រើ មធ្យោបាយ នៃ រដ្ឋប្រហារ។ កត្តា បី យ៉ាង ដែល រដ្ឋាភិបាល អាចមាន ជំនឿ ជាក់ច្បាស់ ទៅលើ រដ្ឋ សភា ថា នឹងធ្វើសហការ ជាមួយខ្លួន : ១. រដ្ឋសភានោះ កើត ចេញ ពី ការបោះឆ្នោត ដោយ សេរី និង យុត្តិធម៌ ព្រោះ ប្រជា ពលរដ្ឋ ជ្រើស រើសផ្ទាល់ បេក្ខជន តំណាងរាស្ត្រ ដែល ជា បេក្ខជនសេរី មិនដូចពេលមុនៗ គឺថា ចលនា សង្គមរាស្ត្រ និយម ជា អ្នកសម្រាំង បេក្ខជនមួយចំនួន ក្នុង ចំណោម នៃ សមាជិក នៃ ចលនា យកមកឱ្យ ប្រជាពលរដ្ឋ ជ្រើសយក អ្នក ណាម្នាក់ ទោះបី នៅក្នុងចំណោមនោះ ខ្លួនមិនសូវពេញចិត្ត លើ អ្នកទាំងនោះក៏ដោយ, ដូច្នោះ រដ្ឋសភានោះ គឺ ពិត ជា មាន គំនិត ជាតិនិយម ទុកប្រយោជជាតិ ជា អាទិភាព, ២. សម្តេច សីហនុ ទុក រដ្ឋសភានោះ ជា សត្រូវ នឹងព្រះអង្គ, ដូច្នោះ រដ្ឋសភា នោះ ច្បាស់ ជា ជ្រើសរើស យកខាង រដ្ឋាភិបាល ជា មិត្ត នៅក្នុង

ម្តេចក៏ យោធាណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

វិវាទ រវាង រដ្ឋាភិបាល នឹង សម្តេច សីហនុ, ៣. រដ្ឋសភានោះ មាន និន្នាការ នៃ សេរីនិយម ដែល ច្បាស់នឹង បន្តគាំទ្រ នយោបាយ សេដ្ឋកិច្ចសេរី របស់ រដ្ឋាភិបាល ដែល ជា មធ្យោបាយ សមល្ម រាប់ ដោះស្រាយ វិបត្តិ សេដ្ឋកិច្ច, ដូច្នោះ នៅក្នុង គំនិត សេរីនិយមនេះឯង ដែល រដ្ឋសភានោះ គ្មាន ហេតុផលអ្វី នឹងគាំទ្រ នយោបាយ សេដ្ឋកិច្ច សង្គមនិយម របស់សម្តេច សីហនុ ដែល បង្ហាញ ជាក់ស្តែង ពី ភាពឡងចុង ដែល នាំឱ្យព្រះអង្គ បង្កើត រដ្ឋាភិបាល ស្រោចស្រង់ជាតិ ដើម្បី ស្តារ ស្ថានភាព អសោចនោះ, ដូច្នោះទេឬ ?

ប៉ុន្តែ រដ្ឋសភានោះ មាន មោទនភាព ថា ខ្លួន ជា ស្ថាប័នជាតិ ពិតប្រាកដ ដែល ជា អ្នកកាន់កាប់ អំណាច នីតិបញ្ញត្តិ ច្បាស់ ជា ស្វែងរក តួនាទី របស់ខ្លួន នៅក្នុង ការកសាង របបដឹកនាំ ថ្មី សំរាប់ វិបុលភាព នៃ ប្រជាជាតិខ្មែរ។ ដូច្នោះ សហការ ជាមួយ រដ្ឋាភិបាល នៅក្នុង គោលការណ៍នេះ វា តម្រូវឱ្យ រដ្ឋាភិបាល គោរពយ៉ាងពេញលេញ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ជាធរមាន រហូត ដល់មាន រដ្ឋធម្មនុញ្ញថ្មី, ដូច្នោះ រដ្ឋសភា ជា អ្នកឱ្យ សុពលភាព នៃ ការ ប្រកាស នៃ ភាពអាសន្ន របស់ ការស្នើសុំ ពី រដ្ឋាភិបាល នៅ ក្នុង ដែនច្បាប់ ដ៏តឹងរឹង នៃ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ជាធរមាន។ ហើយ នៅក្នុង រដ្ឋសភា វា មិនខ្វះ វាក្តិន សំខាន់ៗ តាមដាន ពិនិត្យ សកម្មភាព នៃ រដ្ឋាភិបាល ដូចយ៉ាង លោក អ៊ិន តាំ (ប្រធាន

ម្តេចក៏ យោងរដ្ឋឡៃ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

រដ្ឋសភា ស្តីទី, ជា អ្នកកលយុទ្ធសភា (grand tacticien parlementaire) ដ៏ល្បីល្បាញ, ស៊ីម វ៉ា (នយជន⁴ ជើងចាស់ ហ៊ាន មិនដែល សំចៃ សំដី សំរាប់ ការពារ សច្ចៈភាព), ឌុក វ៉ាស៊ី (អ្នកច្បាប់ មានការ ពិសោធន៍ និង ជា ជន មាន គតិ ឯករាជ្យ), អ៊ុង ម៉ុង (សាស្ត្រាចារ្យ នីតិសាស្ត្រ មាន គតិ ឆ្លាតវៃ សំរាប់ ពន្យល់ និមិត្តហេតុ (subtilité) នៃ ច្បាប់ ឱ្យស្រួលយល់) ហើយនឹង តំណាងរាស្ត្រមួយចំនួនទៀត ជា មេក្រុមតូចៗ មាន សុវេហារ ដូចជា លោក ថាច់ ចាន់, ឯក យ៉ុអុន ។ល។ អ្នកទាំងនោះ មិនសូវ មាន ចិត្តផ្អែមល្អែមនឹង រដ្ឋាភិបាលនោះឡើយ ហើយ តែងតែ រិះគន់ លើ សកម្មភាពណា ដែល វា មាន ភាព អនិយ័ត⁵។ ក្រោយពី បោះឆ្នោត ទំលាក់ ស ម្តេច សិហនុ ពីមុខតំណែងមក នៅថ្ងៃ ទី២៧ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧០ តំណាងរាស្ត្រ ពីររូប នៅ មណ្ឌល ក្នុង ខេត្ត កំពង់ចាម ត្រូវ ពួក អ្នកបះបោរ សិហនុនិយម វាយ រហូតដល់ស្លាប់ ហើយ រះយក ថ្លើម ទៅដណ្តាំស៊ី នៅទី ផ្សារ នៃ ទីក្រុងកំពង់ចាម, បន្ទាប់មក នាំគ្នា បង្ខំ ឱ្យឡានឈ្នួល ជា ច្រើនគ្រឿង ដឹកជញ្ជូន ពួកខ្លួន មកកាន់ ទីក្រុងភ្នំពេញ ដើម្បី វាយប្រហារ រដ្ឋាភិបាល និង រដ្ឋ សភា។ នៅក្នុង ស្ថានភាពនោះ នៅថ្ងៃ ទី២៨ មីនា រដ្ឋសភា អនុ ម័ត ច្បាប់ < ប្រទេស ជួបប្រទះនឹង ភាពអាសន្ន > ផ្តល់ អំណាច ពេញលេញ ឱ្យ រដ្ឋាភិបាល ចាត់ការបញ្ជានេះ។ នៅថ្ងៃ ទី១៩ ឧស

⁴ នយជន : អ្នកនយោបាយ។

⁵ អនិយ័ត : មិនស្មើជ្រុង, ផ្ទុយពីសីលធម៌, មិនទៀងទាត់។

ម្តេចក៏ ហេតុអោយរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ភា រដ្ឋសភា បង្កើត មជ្ឈមណ្ឌលជាតិ សម្រាប់ ការប្រមូល ព័ត៌មាន ទូទាំងប្រទេស បាន មកពី ប្រជាពលរដ្ឋ។

ក្រោយ ពីការវាយប្រហារ កងទ័ព យួនខាងជើង និង យៀ កកុង មកលើ កងទ័ពជាតិ, នៅថ្ងៃ ទី១៦ មិថុនា ឆ្នាំ ១៩៧០ រដ្ឋ សភា បានបង្កើត គណកម្មាធិការ ប្រតិបត្តិ ដើម្បី តាមពិនិត្យ ការវិវត្តន៍ នៃ ស្ថានការ នយោបាយ និង យោធា នៅក្នុង ប្រទេស, តែគណកម្មាធិការនោះ ត្រូវបាន រំលាយវិញ នៅ ថ្ងៃទី ៣ សីហា។

នៅថ្ងៃ ទី២៧ មិថុនា ឆ្នាំ ១៩៧០ រដ្ឋសភា ផ្តល់ ទំនុកចិត្តពេញ លេញ ជូន លោក លន់ នល់ និង ទ្រង់ សិរិមតៈ ដើម្បី ដោះស្រាយ បញ្ហា នយោបាយ និង សង្គ្រាម ដែល កំពុង កើតឡើង នៅ ស្រុកខ្មែរ។

នៅថ្ងៃ ទី២៩ សីហា ឆ្នាំ ១៩៧០ សភាជាតិ ផ្សាយ គំរោង នៃ រដ្ឋ ធម្មនុញ្ញ ដែល មាន លោក អ៊ុង ម៉ឹង ជា នាយកគំនិត។ នៅថ្ងៃ ទី២៥ កញ្ញា រដ្ឋសភា បោះឆ្នោត បន្ត រយៈពេល ៦ ខែ ទៀត ដាក់ ប្រទេស នៅក្នុង ភាពអាសន្ន។

នៅថ្ងៃ ទី៥ តុលា ឆ្នាំ សហសភា (រដ្ឋសភា និង ក្រុមប្រឹក្សា ព្រះ រាជាណាចក្រ) ធ្វើការប្រជុំរួម ដើម្បី ពិនិត្យ អំពី គំរោង បង្កើត សាធារណរដ្ឋខ្មែរ។

ម្តេចក៏ ហេតុអោយរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំងគ្នា

នៅថ្ងៃ ទី៧ តុលា ឆ្នាំ ១៩៧០ សហសភា បោះឆ្នោត បង្កើត សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ហើយ នៅថ្ងៃ ទី៩ តុលា មាន ធ្វើពិធី កំណើត នៃ របបថ្មីនោះ នៅមុខ ព្រះបរមរាជវាំង។

នៅថ្ងៃ ទី២៣ វិច្ឆិកា ឆ្នាំ ១៩៧០ លោក ចេង ហេង, ប្រមុខរដ្ឋ, ប្រកាស បន្ត អាណត្តិ នៃ រដ្ឋសភា។

នៅថ្ងៃ ទី២០ មេសា ឆ្នាំ ១៩៧១ រដ្ឋសភា បង្កើត គណកម្មការ ចំរុះ ទូលាយ ដើម្បី តាក់តែ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ។ លោក លន់ នល់^៦ លា លែង ពី តំណែង នាយករដ្ឋមន្ត្រី, ទ្រង់ សិរិមតៈ បន្ត ដឹកនាំ គណរដ្ឋមន្ត្រី ក្នុង ឋានៈ ជា នាយករដ្ឋមន្ត្រី ប្រតិភូ។

នៅថ្ងៃ ទី២១ មេសា ឆ្នាំ ១៩៧១ រដ្ឋសភា បានលើកដំកើង លោក លន់ នល់ ជា សេនាប្រមុខ ហើយ នៅថ្ងៃ ទី៣០ មេសា លោក ត្រូវ រដ្ឋាភិបាល តែងតាំង ជា អគ្គនាយសេនាធិការ នៃ កងទ័ព ជាតិខ្មែរ។

នៅថ្ងៃ ទី៦ ឧសភា ឆ្នាំ ១៩៧១ លោក លន់ នល់ ត្រូវតែងតាំង ជា នាយករដ្ឋមន្ត្រី ជាថ្មី, ទ្រង់ សិរិមតៈ ជា នាយករដ្ឋមន្ត្រី ប្រតិភូ និង លោក អ៊ុន តាំ ជា ឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រី។ នៅថ្ងៃ ទី

⁶ នៅថ្ងៃ ទី៨ កុម្ភៈ ឆ្នាំ ១៩៧១ លោក លន់ នល់ មាន ជម្ងឺ hémiplegie ហើយ នៅថ្ងៃ ទី ១៣ កុម្ភៈ លោក ចាកចេញ ពី ស្រុកខ្មែរ ទៅ ព្យាបាល រោគ នៅ កោះ Honolulu នៃ សហរដ្ឋអាមេរិក។ លោក វិលត្រឡប់មក ស្រុកខ្មែរ វិញ នៅថ្ងៃ ទី១២ មេសា ហើយ នៅថ្ងៃ ទី២០ មេសា លោក សូម លា លែង ពី តំណែង នាយករដ្ឋមន្ត្រី។

ម្ដេចក៏ លោកលន់ នល់ អាចយល់ព្រម ធ្វើ ជា ប្រមុខរដ្ឋ ឬ ប្រធានាធិបតី លុះត្រាតែ ស្រុកខ្មែរ ផ្គត់ផ្គង់ ដោយ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ពេញ ច្បាប់។

ការប្រឆាំងប្រឆាំងគ្នា

ថា លោក លន់ នល់ អាចយល់ព្រម ធ្វើ ជា ប្រមុខរដ្ឋ ឬ ប្រធានាធិបតី លុះត្រាតែ ស្រុកខ្មែរ ផ្គត់ផ្គង់ ដោយ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ពេញ ច្បាប់។

នៅថ្ងៃ ទី៨ វិច្ឆិកា ១៩៧១ លោក អ៊ុន តាំ បានជាប់ឆ្នោត ជា ប្រធាន រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ។

នៅថ្ងៃ ទី១២ វិច្ឆិកា ឆ្នាំ ១៩៧១ លោក លន់ នល់ ទទួលសូមឱ្យ រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ ប្រញាប់ បញ្ចប់ ការតាក់តែង រដ្ឋធម្មនុញ្ញ។

នៅថ្ងៃ ទី១៥ វិច្ឆិកា គណកម្មការ ចម្រុះ បញ្ចប់ កិច្ចប្រជុំ នៃ ការ តាក់តែង រដ្ឋធម្មនុញ្ញ រួច ផ្តល់ ការងារ នៃ គំរោង រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ជូន ទៅ រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ។

នៅខែ កុម្ភៈ ឆ្នាំ ១៩៧២ រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ ចាប់ ពិភាក្សា គំរោង នៃ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ។ នៅថ្ងៃ ទី២៥ កុម្ភៈ លោក កែវ អាន ព្រឹទ្ធសាស្ត្រចារ្យ នៃ មហាវិទ្យាល័យ នីតិសាស្ត្រ វិះគន់ ទ្រង់ សិរិមតៈ ថា ប្រព្រឹត្ត អំពើ ពុករលួយ។ ដូច្នោះ លោក បានត្រូវ ដកហូត ពី មុខដំណែង ដែល នាំឱ្យ មជ្ឈដ្ឋាន និស្សិត មាន បដិសេធ៖

(mécontentement)។

នៅថ្ងៃ ទី១០ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧២ មាន បាតុកម្ម នៃ និស្សិត និង សិស្ស សាលា វិទ្យាល័យ ប្រឆាំងនឹង ទ្រង់ សិរិមតៈ ជា នាយករដ្ឋមន្ត្រី ប្រតិភូ។ នៅថ្ងៃ ទី១០ មីនា លោក ចេង ហេង ប្រកាស

ម្តេចក៏ ហេតុអ្វីបានជា រដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រទាញប្រទង់គ្នា

ក្រោយ ឆាកល្លោន (coulisse) នៃ រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ ? ត្រូវ រំលឹកឡើង ថា រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ ជា អតីត រដ្ឋសភា កើតឡើង នៅឆ្នាំ ១៩៦៦ ដែល មាន កេរ្តិ៍ឈ្មោះ ថា ជា រដ្ឋសភា តំណាង ប្រជា ពលរដ្ឋខ្មែរ ពិតប្រាកដ ហើយ ពួក តំណាងរាស្ត្រ សុទ្ធតែ ជា វរ ជន ដែល ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ជ្រើសរើស ដោយ ផ្ទាល់ ទៅតាម ការ ស្រឡាញ់ពិត របស់ខ្លួន ហើយ រដ្ឋសភានោះឯង ជា អ្នកបោះ ឆ្នោត ទំលាក់ សម្តេច សីហនុ ពីមុខតំណែង។ ដូច្នោះ រដ្ឋសភា នោះ ទោះបី ក្លាយ ជា រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ តែពួក អ្នកតំណាងរា ស្ត្រ នៅ ដដែល ហើយ នៅ តែ មាន មោទនភាព ថា ខ្លួន ជា តំណាងរាស្ត្រឯករាជ្យ មិននៅ ក្រោម អំណាច នីតិប្រតិបត្តិ នោះឡើយ។ ដូច្នោះ ម្នាក់ៗ ទាមទារ ចំណែក នៃ បដិការគុណ (reconnaissance) នៅក្នុង ព្រឹត្តិការណ៍ ថ្ងៃ ទី១៨ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧០។ ប៉ុន្តែ នៅក្នុង យុទ្ធភូមិ នយោបាយ ពួក តំណាងរាស្ត្រ ទាំងនោះ ពុំអាច រក្សា ឯកភាព របស់ ពួកខ្លួន បាននោះឡើយ នៅ ចំពោះមុខ ការប្រទាញប្រទង់គ្នា មាន នៅក្នុង អំណាច នីតិ ប្រតិបត្តិ ដែលនាំឱ្យ ពួក តំណាងរាស្ត្រទាំងនោះ បែក ជា ក្រុម ទៅតាម មុខគំនិត នៃ ការប្រយុទ្ធ មតិ របស់ខ្លួន រៀងៗខ្លួន។ ក្រុម លោក ចេង ហេង, អតីត ប្រធាន រដ្ឋសភា និង ជា ប្រមុខរដ្ឋ ជំនួស សម្តេច សីហនុ ដែល ជា ក្រុម ភាគច្រើន មាន និន្នាការ គាំទ្រ ទ្រង់ សិរិមតៈ។ ក្រុម លោក អ៊ឹង ម៉ឹង ដែល ទាមទារ ជា អ្នកជំនាញច្បាប់ ហើយ ស្នើ គំរោង រដ្ឋធម្មនុញ្ញថ្មី

ម្តេចក៏ សោធនសាស្ត្រខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ប្រទេស នៅក្នុង ដំណើរ នៃ ការបង្កើត នៃ របប សាធារណរដ្ឋ។ រឿងមួយ គួរលើកយកមកជំរាប អំពី កល្យាណ នយោបាយមួយ រវាង ក្រុមនីមួយៗ នៅពេល ធ្វើការបោះឆ្នោត ជ្រើសរើស ប្រធានរដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ។ នៅពេល បង្កើត រដ្ឋាភិបាលថ្មី នៅ ថ្ងៃ ទី ៦ ឧសភា ឆ្នាំ ១៩៧១ ដែល មាន លោក អ៊ុន តាំ ជា ឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រី, លោកឪពុកខ្ញុំ មិនចូលរួម ដោយ មាន សំណើ ពី ក្រុមលោក ចេក ហេង, ទ្រង់ សិរិមតៈ និង លោក លន់ នល់ ឱ្យ រៀបចំខ្លួន ឈរឈ្មោះ ជា បេក្ខជន នៃ ប្រធាន រដ្ឋ សភា ធម្មនុញ្ញ ព្រោះ លោកឪពុកខ្ញុំ គាត់ ក៏ជា តំណាងរាស្ត្រ ម្នាក់ដែរ។ តែ លោក អ៊ុន តាំ លោក ត្រូវបាន ក្រុមលោក ស្មើ ឱ្យ ឈរ ជាបេក្ខជនដែរ តម្រូវ ឱ្យលោក លាលែង តំណែង ឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រី។ បេក្ខភាព របស់លោក អ៊ុន តាំ ដែល មិន បានគ្រងទុក នាំឱ្យ មាន ការគិតគូរ រវាង ក្រុមនីមួយៗ នៅក្នុង រដ្ឋសភា ដើម្បី យកឈ្នះចាញ់គ្នា នៅពេលបោះឆ្នោត។ ពួក ដែល គាំទ្រ លោក ឪពុកខ្ញុំ មាន ក្រុម លោក ចេក ហេង, ពួក តំណាងរាស្ត្រ ឯករាជ្យ និង តំណាងរាស្ត្រ មួយចំនួន នៅក្នុង ក្រុម លោក អ៊ុន ម៉ុង។ ទោះបី បេក្ខជន លោក ឪពុកខ្ញុំ មាន ការគាំទ្រ ពី សំណាក់ លោក លន់ នល់ ក៏ដោយ, តែ លោក លន់ ណុន ជា ប្អូន របស់លោក លន់ នល់ និង លោក ហង្ស ជុន ហាក់ នាំគ្នា ធ្វើសកម្មភាព ដោយ សម្ងាត់ ប្រឆាំងនឹង បេក្ខភាព របស់គាត់ ព្រោះពួកនោះ គេ យល់ឃើញ ថា បើ លោក ឪពុកខ្ញុំ

ម្តេចក៏ លោកលោកធម្មតា ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ជាប់ឆ្នោត ជា ប្រធាន រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ ច្បាស់ ជា រដ្ឋសភា ធ្លាក់ ទៅក្នុងដៃ របស់ ទ្រង់ សិរិមតៈ ដ្បិត ពួកគេ ទុក លោកធម្មតា ពួកខ្ញុំ ជា ដៃ នយោបាយ របស់ ទ្រង់ សិរិមតៈ។ ឧបាយ នោះ ទទួល បាន លទ្ធផល ដូច គោលបំណងមែន ព្រោះ លោក អ៊ុន តាំ លោក បាន ឈ្នះ លោក ធម្មតា ពួកខ្ញុំ ពីរ សន្លឹកឆ្នោត។ យើង ឃើញថា ពួក លោក លន់ ណុន និង ហង្ស ជុន ហាក់ ដើម្បី ប្រឆាំងនឹង ទ្រង់ សិរិមតៈ សុខចិត្ត ជ្រើសរើស លោក អ៊ុន តាំ ជា ប្រធាន រដ្ឋសភា ដែល ជា សត្រូវ នយោបាយនឹង លោក លន់ លន់ ជំនួសនឹង លោក ធម្មតា ដែល ជា មនុស្ស ជំនិតម្នាក់ នឹង លោក លន់ លន់។ ការចាញ់នោះ ចំពោះលោក ធម្មតា គាត់ គ្មាន ការតូចចិត្តអ្វីនោះឡើយ ព្រោះ នយោបាយ ត្រូវ ទទួល យក លទ្ធផល យ៉ាងណាក្តី នៃ ការបោះឆ្នោត, ប៉ុន្តែ លោក ម៉ែ ទៅលើ សម្មាសភាព (sincérité) របស់លោក លន់ លន់ មកលើរូប លោក ដែល ជា មិត្តនយោបាយ តាំងពីយូរយារ មកហើយ។

រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ បើកស្រម័យជុំ នៅ ខែ តុលា ឆ្នាំ ១៩៧១ ដើម្បី តាក់តែង រដ្ឋធម្មនុញ្ញ។ ការពិភាក្សា មាន រយៈពេល ដ៏យូរ អង្វែង មិនមែន មានន័យ ថា រដ្ឋសភានោះ មាន គំនិត ប្រឆាំងនឹង របប សាធារណរដ្ឋនោះឡើយ តែ ជា ទម្លាប់ នៃ ពួក អ្នកតាក់តែងច្បាប់ តែងតែ ស្វែងរក គុណភាព នៃ ច្បាប់ ដូច្នោះ វា នាំ ឱ្យមាន ការពិភាក្សា ដោយ ភាពល្អិតល្អន់ និង

ម្តេចក៏ លោកលោករដ្ឋមន្ត្រី ?

ការប្រទាញប្រទង់គ្នា

ជម្រៅ ដូចយ៉ាង ជម្រើស រវាង របប ប្រធានាធិបតីនិយម, របប សភានិយម ឬ របប ចម្រុះ ដែល នៅពេល ពិភាក្សានោះ វា មាន សម្លេងមតិ ស្ទើរ តែស្មើគ្នា។ ការអូសប្រលាយ នៃ ការបក ស្រាយ អំពី គុណសម្បត្តិ នៃ របប នីមួយៗ នៅពេលពេលនោះ នាំឱ្យលោក លន់ នល់ បាត់អំណត់ ហើយ នៅ ថ្ងៃ ទី១២ វិច្ឆិការ លោក សូមឱ្យ រដ្ឋសភា ធម្មនុញ្ញ បញ្ចប់ ការតាក់តែងច្បាប់ ដើម្បី យក រដ្ឋមន្ត្រីនោះ ធ្វើប្រជាមតិ ដែល រដ្ឋាភិបាល ក្រុង ធ្វើ នៅថ្ងៃ ទី ១៥ កុម្ភៈ ឆ្នាំ ១៩៧២។ តែ នៅខែ កុម្ភៈនោះ រដ្ឋ សភា ធម្មនុញ្ញ មាន ទំនាស់ នឹង ការស្នើ របស់ រដ្ឋាភិបាល ឱ្យមាន កំរិត នៃ ចំនួន នៃ គណបក្ស នយោបាយ ដែលនាំ ឱ្យ ខកខាន ធ្វើ ប្រជាមតិ ព្រោះ ការតាក់តែង រដ្ឋធម្មនុញ្ញ វា មិន អាចបញ្ចប់ ទាន់ពេលវេលា។ កំហុកនោះ នាំឱ្យ ក្រុម លោក លន់ ណុន និង ហង្ស ធុន ហាក់ ចោទប្រកាន់ ថា ជា សមយុទ្ធ របស់ ក្រុម សិរិមតៈ និង ចេង ហេង។ ដូច្នោះ នៅថ្ងៃ ទី១០ មីនា ក្រុម លន់ ណុន និង ហង្ស ធុន ហាក់ ញុះញង់ ក្រុម និស្សិត មួយក្រុម ជា ពិសេស សិស្សានុសិស្ស នៃ វិទ្យាល័យ ឱ្យបះបោរ ប្រឆាំងនឹង សិរិមតៈ។ មកដល់ ចំណុចនេះ គួរលើកយក សកម្មភាព របស់ លោក លន់ ណុន ដែល ជា ប្អូន របស់ លោក លន់ នល់ មក ពិ និត្យមើល ដើម្បី បំភ្លឺ បន្ថែម អំពី ការប្រទាញប្រទង់គ្នា។

ច្រើនក៏ លោកណាខ្លះ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ស្វែងរក អានុភាព នយោបាយ របស់ខ្លួននោះដែរ។ ជំនែង¹¹ របស់លោក លន់ ណុន គឺ ដើម្បី ការពារ អំណាច បង របស់ លោក ដែល មាន ជម្ងឺ ប្រចាំកាយ នាំឱ្យគាត់ រំកាយ កម្លាំង កាយ និង បញ្ញា។ នៅចំពោះ ស្ថានភាពនោះ លោក លន់ ណុន ភ័យបារម្ភ ខ្លាច ទ្រង់ សិរិមតៈ ឆ្លៀតឱកាស ហួងយកអំណាច, ដូច្នោះ គាត់ បង្កើត « គណប្រឹក្សាសាធារណរដ្ឋ » ក្រៅ ស្ថាប័នជាតិ ដើម្បី ពាំង ការប៉ុនប៉ង របស់ទ្រង់ សិរិមតៈ ដែល កំពុង កាន់អំណាច ជំនួស លោក លន់ នល់។ ដើមឡើយ នៅពេល ប្រជុំ មាន សមាជិក គណប្រឹក្សាស្រី ចូលរួម ដូចជា លោក ហង្ស ធុន ហាក់, អ៊ុង ស៊ុម និង ឆន សុខុម, ក៏មានផង ពួក នាយ ទាហាន, បញ្ជាវន្ត, ភិក្ខុ មួយចំនួន និង ភ្នំភ្លើង¹² របស់លោក លន់ ណុន។ បន្ទាប់មក ភិក្ខុ ខៀវ ជុំ ត្រូវបានជ្រើសរើស ជា ប្រធាន បណ្តោះអាសន្ន នៃ គណប្រឹក្សានោះ។ គណប្រឹក្សា មួយ ដឹកនាំដោយ ភិក្ខុ ខៀវ ជុំ និង លោក ប៉ុនចន្ទ ម៉ុល, រវល់ នីយទោ ថាច់ ជា និង លោក សន ថាត¹³ ជា សមាជិក សូម

អភិវឌ្ឍន៍សហគមន៍ ក្រោយមក ទទួលតំណែង ជា រដ្ឋមន្ត្រី ទី១ នៅថ្ងៃ ទី ១៩៧២ ដល់ថ្ងៃ ទី ១៧ មេសា ឆ្នាំ ១៩៧៣។ លោក បាន និពន្ធ រឿង ល្ខោន មួយចំនួន និង បកប្រែ រឿងល្ខោនមស្ថិមប្រទេស ដែរ។ លោក បានបាត់បង់ជីវិត នៅពេលដែល ពួកខ្មែរក្រហម ឈ្នះសង្គ្រាម នៅឆ្នាំ ១៩៧៥។

¹¹ ជំនែង : ការជែង។
¹² ភ្នំភ្លើង : ពួកភ្លើង, ភ្នំភ្លើង។
¹³ សន ថាត ជា អតីត អ្នកដឹកនាំ និស្សិត។

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ចូលជួប លោក ចេង ហេង ជា ប្រមុខរដ្ឋ និង ទ្រង់ សិរិមតៈ ជា នាយករដ្ឋមន្ត្រី ប្រតិភូ ដើម្បី បង្ហាញ និវេទន៍ (manifeste) របស់ គណកម្មាធិការ ដែល នៅក្នុងនោះ មាន ចំណុចសំខាន់បីគឺ : បញ្ចប់ របបរាជានិយម, ពង្រឹង សាធារណរដ្ឋខ្មែរ និង អប់រំ ប្រជាពលរដ្ឋ ដើម្បី ឱ្យក្លាយ ជា កម្លាំង សាធារណរដ្ឋ។ ស្របនឹង គណកម្មាធិការនោះដែរ លោក លន់ ណុន បង្កើត អង្គការ ក្រៅ ស្ថាប័នជាតិ មួយទៀត ឈ្មោះ « គណកម្មាធិការ នៃ ការសំរេបសំ រួល ដើម្បី ការពារជាតិ » គណកម្មាធិការ នេះ សំដែង ជា សាធារ ណៈ នូវ គោលការណ៍ របស់ខ្លួន គឺ សំរាប់ ពាំង នៅចំពោះមុខ គ្រប់ ការប៉ុនប៉ង បង្កើតឡើងវិញ នៃ របប រាជានិយម។ គណ កម្មាធិការ ទាំងពីរនោះ ដូចបាន ជំរាបរួចមកហើយ គឺ បង្កើត នៅក្រៅ ស្ថាប័នរដ្ឋ ហើយ ពីដំបូង ពួក ដែល ចូលរួម នឹកស្មាន ថា មាន ការអនុញ្ញាត ពី លោក លន់ នល់ តែ ក្រោយបន្តិចមក ក៏ដឹងថា វា ជា ការផ្ដួចផ្ដើម របស់លោក លន់ ណុន និង កេង វ៉ា ន់ សាក់ ក៏នាំគ្នា ដកខ្លួន ចេញពី អង្គការនោះ។ ប៉ុន្តែ លោក ហង្ស ធុន ហាក់ នៅតែ បន្ត ធ្វើសកម្មភាព យ៉ាងសកម្ម ដោយ ប្រើ កម្លាំង នៃ ឥទ្ធិពល របស់លោក លន់ ណុន ដើម្បី ការវិលត្រឡប់ លោក ស៊ីង ង៉ុក ថាញ់ មកក្នុង ឆាកនយោបាយជាតិ នៅ ក្នុង គំរោង យក នរជននោះ ជំនួយ លោក លន់ នល់ ជា មនុស្ស ជម្ងឺ និង បណ្ដេញ ទ្រង់ សិរិមតៈ ពី អំណាច។ ក្រុម លោក ហង្ស ធុន ហាក់ ហៅ ថា ក្រុម <ភ្នំដងរែក> មាន លោក កេង វ៉ា

ម្តេចក៏ លោកលាងដួងខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

អាច មាន ដំណោះស្រាយ នយោបាយ ជា មួយខ្មែរ ម្ខាងទៀត គឺ ពួក ខ្មែរក្រហម និង ខ្មែរយៀកមិញ ដែល កំពុង ជួយ យួន កុម្មុយនិស្ត វាយ កងទ័ពខ្មែរ ព្រោះ ពួកខ្លួន មាន សន្និដ្ឋាន¹⁵ ជាប្រវត្តិសាស្ត្រ ជាមួយ ពួកទាំងនោះ។ មួយវិញទៀត ក្រុម លោក ហង្ស ធុន ហាក់ មានទំនាក់ទំនង សម្ងាត់ ជាមួយ ស្ថាន ទូត សូវៀត ហើយ រៀបចំខ្លួននឹង ជំនួស លោក លន់ នល់ ដែល គេ ទុក ជា មនុស្ស ពិការ បន្ទាប់ពី លោក មាន រោគ ស្លាប់មួយ ជំហៀងខ្លួន (hémiplegie)¹⁶ ដូច្នោះ ឧបសគ្គ ដែល ត្រូវ ឆ្លងកាន់ គឺ ទ្រង់ សិរិមតៈ ព្រោះ ជា សត្រូវ នៃ អំណាច និង រណ្តះផង។ ដើម្បី ដកចេញ ឧបសគ្គនេះ ក្រុម លោក ហង្ស ធុន ហាក់ ត្រូវការ មនុស្ស ដែល មាន ស្នាម សន្និដ្ឋាន¹⁶ នៅក្នុង ប្រវត្តិសាស្ត្រ នយោបាយ គឺ លោក ស៊ឹង ដុក ហាញ់ ដែល ជា អតីត មគ្គុទារក¹⁷ សំខាន់ម្នាក់ នៃ ចលនា ខ្មែរកសិករ និង ខ្មែរសេរី ប្រឆាំងនឹង សម្តេច សីហនុ។ លោក ស៊ឹង ដុក ហាញ់ បាន លោក លន់ នល់ តែងតាំង ជា ទីប្រឹក្សា នៃ រដ្ឋាភិបាល តាំងពីថ្ងៃ ទី ១៤ សីហា ឆ្នាំ ១៩៧០, ដូច្នោះ លោក ចាប់ផ្តើម មាន សកម្មភាព នយោបាយ ជាថ្មី នៅស្រុកខ្មែរ តាំងពីពេលនោះមក តែ លោក

ប៉ុល ពត រត់ចូលព្រៃ ហើយ លោក នោះដែរ ដែល ជា អ្នកជូនដំណើរ ប៉ុល ពត រត់ចូលព្រៃ រហូតដល់ ខេត្ត កំពង់ចាម។

¹⁵ សន្និដ្ឋាន : មិត្តចាស់ ដែលនៅរក្សា ការរាប់អានគ្នា ទៅវិញទៅមក។

¹⁶ សន្និដ្ឋាន : ដានដែលអាចមើលឃើញ។

¹⁷ មគ្គុទារក : អ្នកដឹកនាំ, អ្នកនាំផ្លូវ។

ឆ្នើមកំ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

មិនមាន ប្រជាប្រិយភាព ខ្លាំងក្លា នោះឡើយ, នយោជន៍ខ្មែរ ភាគច្រើន មិនសូវមាន វិស្វសភាព¹⁸ ចំពោះលោក ព្រោះលោក បានទៅរស់នៅ នៅ ស្រុកយួន ខាងត្បូង (កម្ពុជាក្រោម) ជាង មួយទសវត្សរ៍។ ចំណែក យុវជន និង ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ វិញ មិន សូវ ស្គាល់លោកផង ដូច្នោះ ការវិលត្រឡប់របស់លោក វា គ្មាន បន្ថែមតម្លៃ នយោបាយ ជាក់ស្តែង ដល់ ជាតិខ្មែរ នោះឡើយ។

រីឯ នៅក្នុង កងទ័ព វិញ លោក មាន ឥទ្ធិពល ស្តួចស្តើងណាស់ ទៅលើ ពួកនាយទាហាន ជាន់ខ្ពស់ ព្រោះ ពួកនោះ តែងតែទុក លោកជា សត្រូវ នៅក្នុង អាម្ពណ៍ របស់ខ្លួន ព្រោះលោក ធ្លាប់ ជា មារអាវុធ នឹងខ្លួន។ តែ លោក លន់ នល់ ជា មនុស្ស ជម្ងឺ ចាប់ផ្តើម បាត់ សេចក្តីឈ្លាសវៃ ដែលនាំឱ្យលោក លន់ ណុន ជា ប្អូន មាន ឥទ្ធិពល មកលើរូបលោក ព្រោះលោក ទុក ប្អូនលោក ជា ភ្នែក ច្រមុះ និង ត្រចៀក របស់លោក។ ឥទ្ធិពលនោះឯង ដែល ក្រុមលោក ហង្ស ជុន ហាក់ ខ្មាំ ឱកាសបាន ដើម្បី បញ្ចូល លោក ស៊ីង ង៉ុក ទៅ ចូលទៅជិតលោក លន់ នល់ ព្រោះ ពួក គេ កៀងគរគាត់ ថា ល្បែង លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ នៅក្នុង បរិបទ សង្គ្រាម វា ជា គ្រោះថ្នាក់ ដល់ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ, ដូច្នោះ លោក លន់ នល់ ត្រូវការចាំបាច់ មាន មនុស្សខ្លាំងម្នាក់ ដែល ជា និមិត្តរូប ពិតប្រាកដ នៃ របប សាធារណរដ្ឋ ដើម្បី ចាក់ប្រស

¹⁸ វិស្វសភាព : សេចក្តីទុកចិត្ត។

ម្តេចក៏ លោកលោកខ្មែរ ?

ការប្រឡងប្រឡង

លោក កុយ ប៊ិច តាម ច្រកទ្វារធំ នៃ មហាវិទ្យាល័យ។ តាំងតែ ពីព្រលឹមស្រាង កងអារុជហត្ថ បាន បាន សាកល្បង វាយ សម្រុកចូល តែ ត្រូវ ក្រុម និស្សិត រុញច្រាន មិនឱ្យចូល។ ការរុញ ច្រានគ្នា ទៅវិញទៅមក អស់មួយកប្ប¹⁹ ស្រាប់តែ នៅពេល ម៉ោង ១០ ព្រឹក មាន ពុទ្ធសាសនាបញ្ចក្រឹត ពីរបីគ្រាប់ ដែលនាំ បញ្ឈប់ ការរុញច្រានគ្នានោះទៅ។ តែ ពួក និស្សិត មួយក្រុម បានស្រែក ថា មាន មនុស្សរូបស និង ស្លាប់ ព្រោះ មាន ការ បាញ់ប្រហារ ពី កងអារុជហត្ថ។ ស្តែកឡើង កាសែត < នគរធំ > សរសេរ ថា លោក ឧប គឹម អូន²⁰, រសេនីយទោ នៃ កងអារុជ

¹⁹ កប្ប (កាប់) ន. : កាលដែលតាំងនៅយូរអង្វែង។
²⁰ លោក ឧប គឹម អូន ជា ពូ របស់ខ្ញុំ, ប្អូនប្រុសទី៣ របស់លោក ឱពុក ខ្ញុំ។ លោក ជា សិស្សនាយទាហាន ជំនាន់ទី១៣ (ជំនាន់ របស់លោក លន់ ណុន) បន្ទាប់មក បានទៅសិក្សា នៅស្រុកបារាំង ក្នុង សាលា នៃ ការ អនុវត្ត របស់កងទ័ពជើងគោក (école d'application à Coëtquidan) នៅ ស្រុកបារាំង ចំនួន ២ឆ្នាំ។ ត្រឡប់មកស្រុកខ្មែរវិញ លោក ត្រូវរាជ ការយោធា ឱ្យទៅកាន់បញ្ជាការ នៅ ស្រុក អាចម៍រមាស់ បន្ទាប់មក ទៅធ្វើការ នៅ មជ្ឈមណ្ឌល សម្ភារៈយោធា នៅ ស្រុក លង្វែក នៅក្រោម បញ្ជាការ របស់លោក រសេនីយឯក ហូ ត្រួក (សិស្សនាយទាហាន ជំនាន់ ទី១)។ នៅឆ្នាំ ១៩៧១ លោក បានទៅសិក្សា នៅ ប្រទេស ចិនតៃវ៉ាន់ នៅ សាលា សង្គ្រាម នយោបាយ។ នៅក្នុង ប្រតិបត្តិការសឹក ចេនឡា ទី១ លោក ត្រូវតែងតាំង ជា មេបញ្ជាការ នៃ កងយោធពល នយោបាយ។ នៅឆ្នាំ ១៩៧២ លោក ត្រូវបានតែងតាំង ជា ចាងហ្វុង នៃ មជ្ឈមណ្ឌល មជ្ឈមណ្ឌល បណ្តុះបណ្តាល អភិវឌ្ឍន៍ នាយទាហាន កងអារុជហត្ថ។ នៅ ពេល លោក អ៊ុន តាំ ឡើងធ្វើ ជា នាយករដ្ឋមន្ត្រី លោក ត្រូវ លោក អ៊ុន តាំ តែងតាំង ជា អ្នករៀបចំ បង្កើត កងតម្រួត សាធារណរដ្ឋខ្មែរ។ លោក មាន រូបស នៅពេល ពួកខ្មែរក្រហម បាញ់ គ្រាប់ រ៉ូកែត ១២២ មកក្នុង ទីក្រុងភ្នំពេញ។ លោក ទទួលមរណៈភាព នៅសម័យ ខ្មែរក្រហម។

ម្តេចក៏ ហេតុអារម្មណ៍ខ្លះ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ហត្ថ, ជា អ្នកបញ្ជាឱ្យបាញ់។ នៅទីនេះ ខ្ញុំ លើក អង្គហេតុ មក ជំរាប: នៅថ្ងៃ ដែលកើតហេតុ លោក ឧត្តមសេនីយត្រី ជា គីម អេង, មេបញ្ជាការ កងអាវុធហត្ថជាតិ បាន បញ្ជា ឱ្យ ពូ របស់ ខ្ញុំ ទៅមើល ស្ថានការ នៅមុខ មហាវិទ្យាល័យ នីតិសាស្ត្រ, នៅ ពេលដែល រថយន្ត Jeep របស់គាត់ទៅដល់ទីកន្លែងនោះ: មាន សួរផ្ទះភ្លាម, ចែងនូវនោះឯង ដែល នាំឱ្យមាន ការចោទ ប្រកាន់ថា ពូ របស់ខ្ញុំ ជា អ្នកបញ្ជា ឱ្យបាញ់។ ត្រូវដឹងថា សួរ នោះទៀត វា មិនមែន ជា សួរកាំភ្លើងនោះឡើយ វា ជា សួរ ផ្ទះ គ្រាប់បែកផ្សែង ដែល កងអាវុធហត្ថ បោក បំបែកជួរ ក្រុម និស្សិត ដែល គុះគា ពួកខ្លួន។ ការបោក គ្រាប់បែកផ្សែង នោះ ទៀត មិនមែន ពូ របស់ខ្ញុំ ជា អ្នកបញ្ជាផងដែរ ព្រោះ នៅពេល នោះ គាត់ មិនមែន ជា មេបញ្ជាការ នៃ កងអាវុធហត្ថ នៅទី កន្លែងនោះឡើយ ដូច្នោះ គាត់ គ្មាន អាជ្ញាសឹក អាច បញ្ជាកង ឯកភាពនោះ បានទេ ព្រោះកងនោះ គេមាន មេបញ្ជាការ ផ្ទាល់ របស់គេ។ ការពិត នៅពេលនោះ គ្មាន មនុស្ស ស្លាប់ អ្វី នោះឡើយ មាន តែ អ្នករបួសស្រាល ពីរបីនាក់ តែប៉ុណ្ណោះ។

តែ ការចោទប្រកាន់ គ្មាន ព័ស្តុតាង របស់ កាសែត < នគរធំ > ត្រូវបាន ពួកលោក នល់ ណុន គេ ទាញយក ជា ប្រយោជន៍ នយោបាយ ដោយ ដាក់កំហុស ទៅលើ ទ្រង់ សិរិមត: ថា ជា នៅ

ម្ដេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ពីក្រោយរឿងនោះ ក្នុង បំណង ធ្វើអនត្តការ²¹ ដល់ សកម្មភាព
របស់លោក ស៊ីង ង៉ុក ថា ព្រោះ លោក វរសេនីយទោ ឧប ភីម
អូន ជា ប្អូន លោក ឧប ភីម អាង ជា មនុស្សជំនិតនឹងទ្រង់
សិរិមតៈ ដែល ជា អ្នកបញ្ជា ឱ្យបាញ់ ពួក និស្សិត ដើម្បី ទម្លាក់
កំហុស មកលើ រដ្ឋាភិបាល។ តែ ល្បិចកលនេះ វា គ្មាន នរណា
ម្នាក់ អាចជឿបាន ទាំងនៅក្នុង មជ្ឈដ្ឋាន នយោបាយ,
សមាគម នៃ និស្សិត និង បញ្ហាការជាន់ខ្ពស់ នៃ យោធា ដ្បិត
វា មិនមែន ជា ចារឹក របស់ទ្រង់ សិរិមតៈ ហើយ បញ្ហាការ បែប
នោះ វា មិនអាចកើតមានបាន ព្រោះ វា ខុស ពី ក្បួនវិន័យយោ
ធា។ តែ សំនួរមួយ សួរ ថា ហេតុអ្វី ក៏ លោក ឧត្តមសេនីយ ជា
ភីម អេង បញ្ជា ឱ្យ លោក វរសេនីយទោ ឧប ភីម អូន ទៅ ស្ទង់
មើល ស្ថានភាព នៅ មហាវិទ្យាល័យ នីតិសាស្ត្រ ហើយ ពេលលោក
ទៅដល់កន្លែងនោះភ្លាម ក៏មាន ផ្ទះគ្រាប់បែងផ្សែង ជា ច្រើន
គ្រាប់ ? សួរថា ជា ចៃដន្យ ឬ ជា ការរៀបចំទុកជាមុន ?

យើងឃើញ ថា ក្នុង រយៈពេល តែមួយខែ តែប៉ុណ្ណោះ លោក ស៊ី
ង ង៉ុក ថា ជា រដ្ឋមន្ត្រី ទី១ បានជ្រៀសរើស ជម្លោះ ជាមួយ យុ
វជន ដែលនាំ ឱ្យ មតិមហាជន មាន ការសង្ស័យ ទៅលើ សមត្ថ
ភាព ផ្សះផ្សាជាតិ របស់លោក ជាអ្នកចាស់ទុំម្នាក់ ដើម្បី ស្វែង
រក ការស្រុះស្រួលជាតិ នៅក្នុង ការពង្រឹង សាធារណរដ្ឋខ្មែរ, សូ

21 ធ្វើអនត្តការ : ធ្វើឱ្យអន្តរាយដោយចេតនា។

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

គ្រាន់តែ បន្ត ធ្វើការកិច្ចធម្មតា នៃ រដ្ឋាភិបាល រហូត ដល់ ការ បង្កើត គ្រប់ ស្ថាប័ន នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ និង ជា និមិត្តរូប នៃ ប្រតិសិទ្ធិភាព៖ (anti-Siri matak)។ លោក លាវែងព័ត៌ណែង រដ្ឋមន្ត្រី ទី ១ នៅថ្ងៃ ទី១៤ តុលា ឆ្នាំ ១៩៧២ រួចវិលត្រឡប់ ទៅរស់នៅ កម្ពុជា ក្រោមវិញ។ ការលាវែងនោះ លោក លើកយក ហេតុផល ថា បេសកកម្ម របស់លោក បានបំពេញ ចប់សព្វគ្រប់អស់ហើយ ។ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ មាន ស្ថាប័ន ពេញលេញ និង ត្រឹមត្រូវ តាម ច្បាប់ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ គឺ ប្រធានាធិបតី (ថ្ងៃ ទី៤ មិថុនា ឆ្នាំ ១៩៧២), រដ្ឋសភា (ថ្ងៃ ទី៣ កញ្ញា ឆ្នាំ ១៩៧២) និង ព្រឹទ្ធសភា (ថ្ងៃ ទី១៧ កញ្ញា ឆ្នាំ ១៩៧២)ជ្រើសតាំង ដោយ ការបោះឆ្នោត ស្រប តាម ច្បាប់ រដ្ឋធម្មនុញ្ញ ដែល ជា ច្បាប់កំពូល ទទួលស្គាល់ ជា ផ្លូវការ តាម ការធ្វើប្រជាមតិនៅថ្ងៃ ទី ៣០ មេសា ឆ្នាំ ១៩៧២ ហើយ កៅអីតំណាង នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ត្រូវបាន មហាសន្និបាត នៃ អង្គការ សហប្រជាជាតិ បោះឆ្នោត ទទួលស្គាល់ ជា ផ្លូវការ នៅថ្ងៃ ទី១២ តុលា ឆ្នាំ ១៩៧២ ដោយមាន ប្រទេស ១៣២ បោះឆ្នោត ទទួលស្គាល់ និង ១១ ប្រទេស បោះឆ្នោត ប្រឆាំង មាន ប្រទេស Albanie, Algérie, Chine, Congo ; Cuba ; Irak ; Mauritanie, Roumanie, Sénégal, Série និង Yougoslavie។ នៅថ្ងៃ ទី២៨ តុលា គណកម្មការ សំរាប់ ពិនិត្យ ការសម្រេច នៃ មហាសន្និបាត នៃ អ.ស.ប. យល់ព្រម ដោយ

ម្តេចក៏ លោកលោករដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

មាន ចំនួន ៦២ ប្រទេស គាំទ្រ, ១៧ ប្រទេស ប្រឆាំង និង ១៧ ប្រទេសទៀត អនុបវាទ។

លោក ស៊ីង ង៉ុក ថា ធ្លាប់ឡើង កាន់អំណាច ពីរដង នៅ ស្រុក ខ្មែរ, ទី១ តែងតាំងដោយ ហ្លួង សីហនុ នៅថ្ងៃ ទី១៦ សីហា ឆ្នាំ ១៩៤៥ ជា រដ្ឋមន្ត្រី ទី១ និង រដ្ឋមន្ត្រី ក្រសួង ការបរទេស ដល់ ថ្ងៃ ទី ១៥ តុលា ដែលជាថ្ងៃ ដែល បារាំង ចាប់ លោក បញ្ជូន ទៅ ឃុំឃាំង នៅ ស្រុកបារាំង នៅពេល ដែល បារាំង គេ វិលត្រឡប់ មក ត្រួតត្រា ស្រុកខ្មែរវិញ, លើក ទី២ តែងតាំង ជា រដ្ឋមន្ត្រី ទី ១ និង រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួង ការបរទេស ដោយ លោក លន់ នល់ នៅ ថ្ងៃ ទី២១ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧២ ដល់ ថ្ងៃ ទី១៤ តុលា ថ្ងៃ ដែល លោក លាលែង ពី តំណែង។ រយៈពេល ដ៏ខ្លី ទាំងពីរលើកនោះ វា មិន បាន បង្ហាញ ស្នាដៃ របស់លោក ជា អ្នកដឹកនាំជាតិ ស្មើនឹង កេ រឺឃ្លោះលោក ជា អ្នកតស៊ូ ដើម្បី ឯករាជ្យជាតិ។ ការសុខចិត្ត ទទួល តំណែង ជា រដ្ឋមន្ត្រី ទី១ នៅ ឆ្នាំ ១៩៧២ នៅក្នុង កល ល្បិច នៃ ការដណ្តើម អំណាច វា មិនបាន លើក តម្លៃ របស់គាត់ ជា រដ្ឋបុរស, ជួយទៅវិញ វា នាំឱ្យគាត់ មាន រូបភាព ប្រឡាំ (image floue) ជា មនុស្សឱកាសនិយម។ ការបញ្ជា ឱ្យចាប់ លោក កុយ ប៊ិច, មេដឹកនាំ និស្សិត, វា ប្រហាក់ (enfoncez dans) គាត់ ទៅក្នុង កេ រឺឃ្លោះ ជា អ្នកប្រឆាំងនឹង សេរីភាព ឬ ជា សត្រូវនឹងយុវជន។ ក្នុងរយៈពេលដ៏ខ្លី នៅក្នុង អំណាច ជាអ្នកបម្រើអំណាច ដើម្បី

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំងគ្នា

គ្រាន់តែ ប្រឆាំងនឹង ទ្រង់ សិរិមតៈ វា មិនបាន បង្ហាញ រូប ភាពគាត់ ជា អ្នកសាធារណរដ្ឋ បង្រួបបង្រួមជាតិ នៅក្នុង សង្គមខ្មែរ ប្រេះឆា។ សួរថា តើ ជា ធម្មជាតិ របស់គាត់ ឬ គាត់ ចាញ់បោក ក្រុម លោក ហង្ស ធុន ហាក់-លន់ ណុន-កេង វាន់ សាក់ ?

ទ្រង់ សិរិមតៈ

ទ្រង់ សិរិមតៈ ទ្រង់ គ្មានក្រុមនោះទេ, ទ្រង់ ចែករំលែក អំណាច ជាមួយលោក លន់ នល់ តាំងពី ការបង្កើត នៃ រាជរដ្ឋាភិបាល ស្រោចស្រង់ មកម្ល៉េះ។ ការប្រកាស សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ទោះបី ទ្រង់ ជា ស្តេច ក៏ វា គ្មាន ទុក្ខកន្លែង²⁴ នោះឡើយ។ ផ្ទុយទៅវិញ នៅ ថ្ងៃ ទី ១៤ ឧសភា ឆ្នាំ ១៩៧០ ទ្រង់ ប្រកាស ក្នុង សំបុត្រ ផ្សាយ ជា សាធារណៈ ថា ទ្រង់ បោះបង់ចោល រាជងារ របស់ទ្រង់។ កាយ វិការនោះ ធ្វើឡើង ដើម្បី រួមដំណើរ ជាមួយ ការបង្កើត សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ព្រោះ ទ្រង់ យល់ឃើញ ថា រាជងារនោះ វា វិសមិត²⁵ នឹង តម្លៃ សាធារណរដ្ឋ និង ជា ចម្លើយ ចំពោះ សម្តេច សីហនុ ដែល ព្រះអង្គ ប្រកាស បង្កើត រណសិរ្ស បង្រួបបង្រួមរួម ជាតិខ្មែរ (FUNK) និង រាជរដ្ឋាភិបាល បង្រួបបង្រួមជាតិខ្មែរ (GRUNK) នៅ ទីក្រុងប៉េកាំង ដើម្បី វាយប្រហារ កងទ័ពជាតិខ្មែរ ដែល

24 កន្លែង គុ. : សង្រ្គកចិត្ត, មានទុក្ខច្រន់អន្ទះអន្ទែងក្នុងចិត្ត។
25 វិសមិត : មិនត្រូវគ្នា។

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រទាញប្រទង់គ្នា

ព្រះអង្គ ធ្លាប់ជា អ្នកបង្កើត។ ចម្លើយនោះ គឺ មាន គោលបំណង ចង់ បង្ហាញ ថា ទំនាស់ នយោបាយ រវាង ទ្រង់ នឹង សម្តេច សីហនុ មិនមាន លក្ខណៈ ជា កុលរិបត្តិ²⁶ នោះឡើយ។ ដូច្នោះ គោលការណ៍ នៃ ការប្រទាញប្រទង់គ្នា នៅក្នុង ការបង្កើត សាធារណរដ្ឋខ្មែរ វា មិនទាក់ទងអ្វីនឹង ទ្រង់នោះទេ តែសត្រូវ នយោបាយ របស់ទ្រង់ គេ យក បុគ្គល សិរិមតៈ ជា និមិត្តរូប នៃ មនុស្ស ជាបដិបក្ខ ក្នុង សញ្ជ័យ²⁷ (conquête) នៃ អំណាច ដែល វា ផ្ទុយនឹង សង្គតិ²⁸ រវាង លោក លន់ នល់ និង ទ្រង់ សិរិមតៈ ក្នុង ការកសាង របប សាធារណរដ្ឋ។ នៅត្រង់ ចំណុចនេះឯង ដែល អាចទុកជា ទស្សនៈ ផ្ទុយគ្នា រវាង ក្រុមលោក ហង្ស ធុន ហាក់ និង ទ្រង់ សិរិមតៈ ដែល ក្រុមលោក ហង្ស ធុន ហាក់ ជា អ្នកបង្កជម្លោះ។ អ្នកទីមួយ ប្រើប្រាស់ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ជា មធ្យោបាយ សំរាប់ ដណ្តើម អំណាច, រីឯ ទ្រង់ សិរិមតៈ វិញ ទ្រង់ ត្រកង សាធារណរដ្ឋខ្មែរ នៅក្នុង អភិក្រម នៃ ប្រជាធិបតេយ្យរូបនីយកម្ម (démocratisation) នៃ ជីវិត នយោបាយ ជាតិខ្មែរ ដែល សម្តេច សីហនុ ព្រះអង្គ បង្ហាញ ចោល នៅ ទស្សវត្ស ៥០។ នៅថ្ងៃ ទី១២ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧២ ទ្រង់ សិរិមតៈ លាលែង ពី តំណែង នាយករដ្ឋមន្ត្រី ប្រតិភូ ហើយ

²⁶ កុលរិបត្តិ : រិបត្តិត្រកូល។
²⁷ សញ្ជ័យ : ការប្រយុទ្ធដណ្តើម។
²⁸ សង្គតិ ន. : ការរួមគំនិតគ្នា, សេចក្តីស្មោះស្មើទៅវិញទៅមករកគ្នា។

ម្តេចក៏ លោកលោកលោក ?

ការប្រទាញប្រទង់

បន្ទាប់មក ប្រកាស តាម វិទ្យុជាតិ នៅថ្ងៃ ទី១៦ មីនា ថា ទ្រង់ ដកខ្លួនចេញ ពី ជីវិត នយោបាយ។ ហេតុផល នៃ ការសម្រេច ចិត្តនេះ គឺ ទ្រង់ សង្កេតឃើញថា លោក លន់ នល់ ដែល ជា ដៃ គូ នយោបាយ របស់ទ្រង់ កំពុង រសាត់ តាមខ្យល់អំណាច នៅ ក្នុង ការប្រទាញប្រទង់ ជារញ្ជៈ²⁹ នៃ ក្រុមនយោបាយ លោក។

ទិដ្ឋភាព (anecdote)

រឿងខ្លីមួយ គួរលើកមក បង្ហាញ អំពី មិត្តភាព ដ៏បរិសុទ្ធ របស់ ទ្រង់ សិរិមតៈ ចំពោះ លោក លន់ នល់ បន្ទាប់ពី បរាជ័យ នៃ ប្រតិបត្តិការសឹក ចេនឡា ទី២ នៅខែ ធ្នូ ឆ្នាំ ១៩៧១, ឯកអគ្គរដ្ឋទូត អាមេរិកាំង លោក Emory Swank ធ្វើរ ទូរលេខ ពីរ ទៅ ក្រសួង ការបរទេសអាមេរិកាំង ក្នុងនោះ លោក បានរិះ គន់ ដោយផ្ទាល់ អំពី យុទ្ធសាស្ត្រ ខ្លីខ្លា នៃ ប្រតិបត្តិការសឹក ចេនឡា ទី២។ ចាប់ពីពេលនោះមក លោក លន់ នល់ និង លោក E. Swank មាន ទំនាក់ទំនង រក្សាស្របនឹងគ្នា រហូត លោក ជំរាប ដល់ ក្រសួង ការបរទេស អាមេរិកាំង អំពី ការសង្ស័យ របស់ លោក លើ សមត្ថភាព របស់លោក លន់ នល់ បន្ត ដឹកនាំ ស្រុក ខ្មែរ។ សហរដ្ឋអាមេរិក ក៏ប្រញាប់ បញ្ជូន ក្រុមវេជ្ជសាស្ត្រ មក ពិនិត្យ សុខភាព របស់លោក លន់ នល់។ នៅក្នុង របាយការណ៍ វេជ្ជសាស្ត្រ បានបង្ហាញថា លោក លន់ នល់ មាន ជម្ងឺ ស្ករសរសៃ

²⁹ រញ្ជៈ : គុ. ដែលមិនមានផល។

ម្តេចក៏ លោកលោកលោក ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ឈាម នៅក្នុង លលាដ៍ក្បាល ច្រើនកន្លែង។ តាម ទស្សនៈ វេជ្ជសាស្ត្រ យ៉ាងយូរ ពី ៦ ទៅ ៨ ខែ រោគ ស្តុះសរសៃឈាម របស់លោក លន់ នល់ នឹង អាច លាប់ឡើងវិញ ដែល ជួនកាល ក៏នាំឱ្យគាត់ បាត់ ស្ថេរភាព នៃ បញ្ញា និង សុពល ក្លាយ ជា អ្នកពិការ ជួនកាល ក៏គាត់ ត្រូវបាត់បង់ជីវិត តែម្តង។ នៅក្នុង បរិបទនេះឯង ដែល លោក E. Swank បាន សូមជួប ទ្រង់ សិរិមតៈ។ នៅក្នុង ជំនួបនោះ មាន លោកឱពុក របស់ខ្ញុំដែរ, លោក Swank និយាយត្រង់ៗថា លោក លន់ នល់ ជា មនុស្ស ពិការ ដូច្នោះ ច្បាស់ ជា លោក បាត់ សេចក្តីឃ្លាស់វៃ សំរាប់ ដឹកនាំ កិច្ចការរដ្ឋ និង យោធា, ខ្ញុំ សួរ ទ្រង់ ថា : តើ វា អាចមាន លទ្ធភាព ដែល អាចឱ្យគាត់ លាលែង ពី តំណែង ឬ ប្តូរ លោក បាន ដែរ ឬទេ ដើម្បី ផលប្រយោជន៍ ជាតិខ្មែរ ? សហរដ្ឋអាមេរិក គាំទ្រ ដល់ទ្រង់ បើទ្រង់ អាចមាន លទ្ធភាព ធ្វើបាន ទៅតាម គ្រប់ មធ្យោបាយ ដែលទ្រង់មាន។ ទ្រង់ សិរិមតៈ ឆ្លើយតបវិញ ជា ពាក្យប្រើប្រដូច (métaphore) ថា : លោក លន់ នល់ និង ខ្ញុំ ជា គូដៃ រួមផ្លូវ ជាមួយគ្នា, យើង ដាំបាយ សំរាប់ បរិភោគ ជាមួយគ្នា តែ ឥឡូវ បាយនោះ វា ខ្លោច ដោយសារ គេ មើលឃើញថា លោក លន់ នល់ គាត់ខ្វះ ការប្រុងប្រយ័ត្ន ដោយ គាត់ មាន ជម្ងឺ, តែ នៅក្នុង កលៈទេសៈនេះ យើង កំពុង ឃ្លានបាយណាស់ ហើយ បាយខ្លោចនោះ យើង អាចបរិភោគ មួយពេលបាន គ្រាន់តែ វា មិនឆ្ងាញ់, ដូច្នោះ ប្តូរ លោក លន់ នល់ នៅក្នុង ស្ថានភាព

ម្តេចក៏ លោកលោកខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

បែបនេះ វា ប្រៀបដូចជា ត្រូវខ្ញុំ ចោលបាយខ្លោចនោះ ដែល យើង កំពុងត្រូវការបរិភោគ ដើម្បី សម្រាល សេចក្តីឃ្នាន របស់ យើងសិន, ថ្ងៃស្អែក យើង នឹងដាំបាយ ដោយ ប្រុងប្រយ័ត្ន ជាមួយលោក លន់ នល់។ ទ្រង់ សិរិមតៈ និយាយបន្ថែមថា : ប៉ុន្តែ កិច្ចការមួយ ដែល លោក អាចជួយ ប្រជាជាតិខ្មែរបាន គឺ លោក ជួយ កៀងគរ (convaincre) លោក លន់ នល់ ឱ្យតែងតាំង អគ្គមេបញ្ជាការកងទ័ពម្នាក់ ជា អ្នកទទួល ខុសត្រូវ ដាច់មុខ ក្នុង កិច្ចការ ប្រតិបត្តិការសឹក ដែល សព្វថ្ងៃនេះ លោក លន់ នល់ គាត់ យកមក កាន់កាប់ ហើយ គ្មាន នរណា អាច ត្រួតពិនិត្យ កិច្ចការនោះបានឡើយ ដូចយ៉ាង បរាជ័យ នៃ ប្រតិបត្តិការសឹក ចេនឡា ទី២, តើ អ្នកណា ជា អ្នកទទួលខុសត្រូវ ក្នុង វិស័យ យោធា ?

បើប្អូនថ្ងៃក្រោយមក លោក Swank សូមជួប ទ្រង់ សិរិមតៈ ម្តង ទៀត ហើយ ជំរាបទ្រង់ថា លោក លន់ នល់ សុខចិត្ត តែងតាំង អគ្គនាយសេនាធិការ និង អគ្គមេបញ្ជាការ ដោយ បានស្នើ ឈ្មោះ ឧត្តមសេនីយ ថាបណ្ណា អ៊ិន, ខ្ញុំ ចង់សួរទ្រង់ថា តើ ទ្រង់ មាន ឈ្មោះ ឧត្តមសេនីយ ណាម្នាក់ ស្នើ ដែរឬទេ ? ទ្រង់ សិរិមតៈ បានស្នើ ឈ្មោះ ឧត្តមសេនីយទោ ស៊ីស្តែន ហ្វែណង់ដេស³⁰

³⁰ ឧត្តមសេនីយ ស៊ីស្តែន ហ្វែណង់ដេស កើតនៅថ្ងៃ ទី២៨ វិច្ឆិកា ឆ្នាំ ១៩២៣ នៅខេត្តពោធិ៍សាត់។ បុព្វបុរស របស់លោក មកពីប្រទេស ហ្វីលីពីន ដែលមាន ដើមកំណើត ជា ព័រទុយហ្គេ។ លោក បញ្ចប់ សិក្សា នៅ

ម្តេចក៏ លោកលោកលោក ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ដែល ទ្រង់ យល់ឃើញ ថា ជា ទាហានម្នាក់ មាន គតិ សេរី និង ឯករាជ្យ សំរាប់ ពិភាក្សា ជាមួយ លោក លន់ នល់ ក្នុង កិច្ចការ យោធា។ ចំណែក ឧត្តមសេនីយ ថាបណ្ណា ឆិន លោក លន់ នល់ មាន ឥទ្ធិពលច្រើនណាស់ ទៅលើរូបលោក ដែល អាចទុកជា ចំណុចខ្សោយមួយ នៅក្នុង កិច្ចការយោធា។ នៅចុងបញ្ចប់ លោក លន់ នល់ ជ្រើសយក ឧត្តមសេនីយទោ ស៊ីស្តែន ហ្វែលដ ដែល, សំនួរសួរថា តើ ដោយសារលោក មាន សម្ពាធ ពី សហរដ្ឋ អាមេរិក ឬ លោក ស្តាប់តាម យោបល់ របស់ទ្រង់ សិរិមតៈ ?

វិទ្យាល័យ ស៊ីស្តែន (classe terminale) ហើយ ចូល សិក្សា ក្នុង សាលា នាយទាហាន ជំនាន់ទី២ នៅ ឆ្នាំ ១៩៤៦។ នៅឆ្នាំ ១៩៤៩ បានមក សិក្សា ក្នុង សាលា នៃ អនុវត្តិ (école d'application d'infanterie à Coëtquidan) នៅ ស្រុកបារាំង។ នៅឆ្នាំ ១៩៥៣ ក្នុង ឋានន្តរស័ក្តិ ជា អនុសេនីយឯក បានមក សិក្សា នៅ សាលា នាយសេនាធិការ នៅ ប្រទេសបារាំង។ នៅឆ្នាំ ១៩៥៨ បានមកសិក្សា ជា ម្តងទៀត នៅ ស្រុក បារាំង ក្នុង សាលា ជាន់ខ្ពស់ នៃ សង្គ្រាម។ ដំណែង ដែល លោក ធ្លាប់ កាន់ : ១៩៤៩ ក្នុង ឋានន្តរស័ក្តិ អនុសេនីយទោ ជា នាយកងអនុសេនា ធំ នៃ កងរវសេនាតូច លេខ២ (B.C.C.)។ នៅឆ្នាំ ១៩៥១ ជា នាយក សាលា នៃ នាយទាហាន កងតម្រួត នៅស្រុក ថ្មពួក ក្នុង ខេត្ត កំពង់ ចាម។ នៅឆ្នាំ ១៩៥៤ ជា នាយកងរវសេនាតូច។ នៅឆ្នាំ ១៩៥៤ ជា នាយឧត្តមកាល័យ នៃ ក្រសួង ការពារជាតិ បន្ទាប់មក ជា នាយ ការិយាល័យ ទី៣ នៃ អគ្គសេនាធិការ កងខេមរៈភូមិន្ទ។ នៅឆ្នាំ ១៩៦១ រវសេនីយទោ ជា នាយតំបន់យោធា ទី២។ នៅឆ្នាំ ១៩៦៧ រវសេនី យឯក ជា រដ្ឋលេខាធិការ ក្រសួង សន្តិសុខជាតិ។ នៅឆ្នាំ ១៩៧០ ឧត្តម សេនីយត្រី ជា នាយតំបន់យោធា ទី៣។ នៅឆ្នាំ ១៩៧២ ឧត្តមសេនី យឯក ជា អគ្គនាយសេនាធិការ និង អគ្គមេបញ្ជាការ កងទ័ពជាតិខ្មែរ ។ ១៩៧៥ ជា ជនភៀសខ្លួន នៅស្រុកបារាំង, លោក ទទួល អនិច្ចកម្ម នៅឆ្នាំ ២០០៦ នៅស្រុកបារាំង។ ខ្ញុំ ជា អ្នក ធ្វើវិប្បយោគកថា (សុន្ទរ កថា ថ្លែង ជា កិត្តិយស ចំពោះសពលោក)។

ម្តេចក៏ លោកលោកខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ក្រហម បាត់ ទំនុកបម្រុង នយោបាយ ដើម្បី បន្ត ធ្វើការតស៊ូ អារុធ ក្នុងនាម បដិវត្តន៍ ផ្តាច់ប្តូរ (révolution radicale) គឺ វាគ្រាន់តែ ជា វិធីសាស្ត្រ កុម្មុយនិស្ត ប៉ុណ្ណោះ ដែល វាគ្មាន មូលដ្ឋាន អ្វី បន្តិចសោះ នៅក្នុង សង្គមខ្មែរ។ បដិវត្តន៍នោះ គឺ ប្រៀបធៀប នឹង ផ្ទឹង សង្គមខ្មែរ ដោយ ប្តូរនឹង សង្គម កុម្មុយនិស្ត ដែល ជា កំបោក។ បើលោក ជាប់ឆ្នោត លោក នឹងធ្វើ សង្គមខ្មែរ ឱ្យដើម³⁷ ដូច សម័យស្រុកខ្មែរ ធ្លាប់ រុងរឿង។ លោក អ៊ុន តាំ ថា កែវ អាន ភួយ³⁸ ទុកខ្លួន ជា មនុស្សថ្មី តែ យក មគ្គ³⁹ ចាស់ មក សន្យា គឺ ទ្រឹស្តី កុម្មុយនិស្ត ដូច ពួក ខ្មែរក្រហម។ ត្រូវដឹង ថា សហរដ្ឋអាមេរិក ទុក លោក អ៊ុន តាំ ជា មនុស្ស ស្អាតស្អំ បំផុត ក្នុង ចំណោម នយោជនខ្មែរ តែ លោក មាន កង្វះ សេចក្តីឈ្លាសវៃ ក្នុង កិច្ចការ ការបរទេស។

កែវ អាន តាំងខ្លួន ជា បេក្ខជន នៃ «បុនក្តារ⁴⁰» និង ជា ប្រមុខ នៃ យុវជន ផងដែរ។ លោក និយាយ ភោរភាវ ថា លោក លន់ នល់, ទ្រង់ សិរិមតៈ លោក អ៊ុន តាំ និង លោក ស៊ីង ង៉ុក ថាញ់ សុទ្ធ ជា មនុស្ស ហួសសម័យ ដែល គួរ យកទៅតាំងនៅ សារមន្ទីរ។ ដូច្នោះ ទ្រឹស្តី «បុនក្តារ» ត្រូវការ មនុស្សថ្មី មិនដូច

37 ដើម ឬ ភ្លើយ : ធ្វើឱ្យដើម, ចាប់លើកឱ្យដើមឡើងលើ។
 38 ភួយ : និយាយតតបើគិត, ចេះតែរហូតថាតាមតែរួចពីមាត់។
 39 មគ្គ : ន. ផ្លូវប្រតិបត្តិ, លំអាន។
 40 បុនក្តារ : ការធ្វើសារជាថ្មី។

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ទ្រឹស្តី « ខ្មែរថ្មី » របស់លោក លន់ នល់ ដែល ស្នើ ដោយ មនុស្ស ហួសសម័យ។ មែនទែន ជ្រើសរើស លោក លន់ នល់ គឺ ជា ជម្រើស នៃ អចលកម្ម នៃ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ដែល មាន លោក លន់ នល់ ជា អវត្តមាន។ ដូច្នោះ ត្រូវចាំបាច់ សាង សាធារណរដ្ឋថ្មី ជាមួយនឹង មនុស្សថ្មី ដែល មានគាត់ (កែវ អាន) ជា អវត្តមាន។ លោក កែវ អាន បន្ត និយាយ ថា ការផ្តាច់ ពី របប រាជានិយម គឺ ជា ផ្លូវ នៃ សង្គ្រោះជាតិ ដែល រស់នៅក្នុង អត្ថប្រយោជន៍ ដូច្នោះ មិនត្រូវ ឆ្លៀតឱកាស យក ការប្តូរ នៃ របប មកធ្វើ ជា ឧបករណ៍ បំរើ មហិច្ឆិតា នៃ អំណាច តែ ផ្ទុយទៅវិញ ត្រូវយកមកធ្វើ ជា មធ្យោបាយ សំរាប់ កសាង «បុរេក្តារជាតិ» (renouveau national) ដែល ត្រូវការ កែជាថ្មី នូវ កង្វះ គុណភាព ឬ អសមត្ថភាព នៃ ពួក អ្នកដឹកនាំជាតិ ហួសសម័យ និង ប្តូរ សតិសម្បជញ្ញៈ នៃ ប្រជាពលរដ្ឋ ដែល ទុកខ្លួន ជា ខ្ញុំបំរើ ឱ្យ មាន មនសិការ ជា អធិបតី។ ដូច្នោះ ការប្តូរនោះ ត្រូវ មាន លក្ខណៈ ជា ការផ្លាស់ ផ្តាច់ប្តូរ (changement radicale) គឺថា ត្រូវដូរ ប្រព័ន្ធ ដឹកនាំទាំងអស់ មិន នៅត្រឹមតែ លុបបំបាត់ចោល នៃ របប រាជានិយម តែឈ្មោះ នោះឡើយ។

គេអាច សួរ ជាសំនួរ ថា ចុះហេតុអ្វី បានជា ទ្រង់ សិរិមតៈ មិន ឈរ ជា បេក្ខជន ? សំនួរនេះ ក៏អាចសួរ ចំពោះលោក ស៊ីង ង៉ុក ថាញ់ ផងដែរ។

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ចំពោះទ្រង់ សិរិមតៈ ទ្រង់ មាន សតិសម្បជញ្ញៈ ថាទ្រង់ជា ស្តេច ដូច្នោះ ការចូលប្រកួតនោះ គឺ ជា អនេសនៈ⁴¹ ដែល អាច ប្រជា ពលរដ្ឋ ទុកជា ការបង្កហេតុ នៅក្នុង បរិបទ នៃ ការបង្កើត សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ដែល ជា របប ទុក ស្តេច ជា និមិត្តរូប ផ្តាច់ ការ និង ហួសសម័យ។ មួយវិញទៀត ទ្រង់ ទុក លោក លន់ នល់ និង ទ្រង់ ជា អនុគាមី⁴² នៅក្នុង ដំណើរ នៃ ការកសាង សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ដូច្នោះ វា គ្មាន ហេតុផលអ្វី ដែល ទ្រង់ ត្រូវ ឈរ ឈ្មោះ ប្រឆាំងនឹងលោក លន់ នល់ នោះឡើយ។ សួរហើយ ទៀត ថា ចុះបើ លន់ នល់ មិន ឈរ ឈ្មោះ ជា បេក្ខជន តើ ទ្រង់ សិរិ មតៈ នឹងអាច ឈរ ឈ្មោះ ដែរឬទេ ? ចម្លើយ គឺ គ្មានទេ, តែ ទ្រង់ នឹងលើកទឹកចិត្តលោក ចេង ហេង ឱ្យឈរ ជា បេក្ខជន ព្រោះ នរនោះ គាត់ មាន គោលការណ៍ នយោបាយ ប្រហាក់ ប្រហែលគ្នានឹងទ្រង់។ មួយវិញទៀត បើគ្មាន បេក្ខភាព នៃ លោក លន់ នល់, លោក ចេង ហេង ក៏មាន គោលចំណង់ ចង់ ឈរ ឈ្មោះ ផងដែរ។

ចំណែកលោក ស៊ីង ង៉ុក ថាញ់ វិញ បន្ទាប់ពីលោក បាន ធ្វើ រដ្ឋ មន្ត្រី ទី១ ក្នុងមួយរយៈពេលមក លោក យល់ឃើញថា លោក គ្មាន ចន្ទល់ នៃ ប្រជាពលរដ្ឋ សំរាប់ ទ្រទ្រង់ បេក្ខភាព របស់

41 អនេសនៈ ឬ អនេសនា : ន. ការស្វែងរកពុំត្រូវតាមបែបបទ។
 42 អនុគាមី : អ្នកទៅជាមួយគ្នា។

ម្តេចក៏ សាធារណរដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំង

ទៀត, លោក លន់ ណុន សាបព្រោះ នូវ អំពើភ័យខ្លាច ប្រឆាំង នឹង គូសត្រូវ នយោបាយ របស់គាត់ ដែលនាំឱ្យរូបគាត់ ក្លាយ ជា ជនភ័យខ្លាច⁴⁷ នៅក្នុង សាធារណរដ្ឋខ្មែរ។ ឧទាហរណ៍ នៅថ្ងៃ ទី១៧ កុម្ភៈ ១៩៧៣, នៅពេលព្រឹកព្រហឹម មាន កងពិសេស (commando) លួចចូល ទៅក្នុង មហាវិទ្យាល័យ គរុកោសល្យ ដើម្បី រំដោះ ចំណាត់ខ្មាំងមួយក្រុម⁴⁸ ដែល ពួក និស្សិត បះបោរ ចាប់ ទុក, តែនៅពេលនោះ មាន ផ្ទះអារុធ ព្រោះ ពួក និស្សិត បះបោរ មាន អារុធ ការពារខ្លួន។ នៅក្នុងចំណោម និស្សិត មាន ស្លាប់ ២នាក់ និង របួស មួយនាក់។ ភយន្តរាយនោះ ជា ទង្វើ របស់ លោក លន់ ណុន ដូចគ្នានឹង ការប៉ុនប៉ង ធ្វើឃាតលោក ស៊ីង ដុំក ថាញ់ ផងដែរ។

នៅថ្ងៃ ទី ១៧ កុម្ភៈ ឆ្នាំ ១៩៧៣ នោះដែរ, នៅពេលរសៀល, អនុ សេនីយទោ សូ បុត្រា អាកាសយានិក យន្តហោះ T28⁴⁹ បាន បើកយន្តហោះ ទម្លាក់ គ្រាប់បែក ពីគ្រាប់ ទៅលើ វិមាន ប្រធា នាបតី ចំការមន តែ មិនចំលើ ទឹកនៃដី រស់នៅ របស់លោក លន់ នល់ ដូច្នោះ វាក្មាន ប៉ះពាល់ ដល់ សុវត្ថិភាព របស់លោក នោះទេ តែ បន្ទាយ កងអង្គរក្ស របស់លោក ត្រូវបាន

47 ភយខ្លាច (ភយង់-ក) គុ. ដែលគួរឱ្យខ្លាច។
 48 ជា បុគ្គលិក សំខាន់ៗ របស់ មហាវិទ្យាល័យ។
 49 សូ បុត្រា : ជា កូនប្រសារ របស់សម្តេច សីហនុ ជា ស្វាមី របស់ ព្រះអង្គ ម្ចាស់ក្សត្រី បទុម បុប្ផា។

ម្តេចក៏ លោកលោករដ្ឋមន្ត្រី ?

ការប្រឆាំងប្រឆាំងគ្នា

គ្រាប់បែកទី១ កំទិចខ្មែរចអស់។ ព្រឹត្តិការណ៍នោះ ញ៉ាំងឱ្យលោក
ហង្ស ធុន ហាក់ ស្នើដល់ រដ្ឋសភា ចាត់វិធានការ ផ្ដន្ទាទោស
ដល់ រាជរដ្ឋានរដ្ឋ ដូចជា ត្រូវដាក់ ទ្រង់ សិរិមតៈ នៅក្រោម
ការឃុំខ្លួនក្នុងផ្ទះ។ ទោះបី គ្មាន ការអនុញ្ញាត ពី រដ្ឋសភា លោក
លន់ ណុន បាន បញ្ជាឱ្យ កងទ័ព របស់គាត់ យក រថក្រោះមួយ
គ្រឿង មកដាក់ក្បែរ ផ្ទះទ្រង់ សិរិមតៈ។ ផ្ទះ របស់ ឱពុកខ្ញុំ ក៏ត្រូវ
បានលោក លន់ ណុន យក រថក្រោះមួយគ្រឿង មកចតនៅពី
មុខផ្ទះតែម្ដង។ ទង្វើនោះ គឺ គាត់ ចង់ សម្អាតចិត្ត ទ្រង់ សិរិម
តៈ និង លោក ឱពុកខ្ញុំ ដែល គាត់ទុក ជា សត្រូវ នយោបាយ
ដាច់ខាត របស់គាត់។ អាកប្បកិរិយាគ្រម⁵⁰ របស់លោក លន់
ណុន វា ក្លាយ ជាប្រធានបទ នៃ ការសន្ទនា របស់ ខ្មែរ គ្រប់
មជ្ឈដ្ឋាន ដែលនាំ រំខាន ដល់ សកម្មភាព របស់ រដ្ឋាភិបាល
ដែល ជំរុញគាត់ ឱ្យដកខ្លួនចេញពី គណៈរដ្ឋមន្ត្រី នៅថ្ងៃ ទី៤ មេ
សា តែ ស្ដែកឡើង ស្រាប់តែ គណកម្មាធិការ ការពារជាតិ
សម្រេចចិត្ត បញ្ជូន សមាជិក ៩ នាក់ នៃ រាជរដ្ឋានរដ្ឋ ទៅ
តុលាការយោធា មាន ជា អាថ៌ ទ្រង់ រណប្បទិញ។ សួរថា តើ នរណា
ជា អ្នកបញ្ជា ឱ្យធ្វើ ? តើ លោក ហង្ស ធុន ហាក់ ជា រដ្ឋមន្ត្រី ទី
១ ជា អ្នកបញ្ជា ឱ្យធ្វើ (donneur d'ordre) ឬ ក៏ជា បញ្ជា របស់លោក
លន់ ណុន ? មិនថា ជា នរណាឡើយ តែ ទង្វើនោះ វា មាន រូប

50 អាកប្បកិរិយាគ្រម : អាកប្បកិរិយា អរភ័យដរាប អព្រះតែច្រាប ភ័យព្រោះគេដឹង។

ប្រេងកំហែងការណ៍រដ្ឋខ្មែរ ?

ការប្រទាញប្រទង់គ្នា

ភាព ជា ការសងសឹក សុទ្ធសាធ នៅក្នុង មតិសាធារណជន ដែល ធ្វើឱ្យ រដ្ឋាភិបាល គ្មាន ប្រជាប្រិយភាព ដែល តម្រូវឱ្យ លោក ហង្ស ធុន ហាក់ លាលែង ពីតំណែង រដ្ឋមន្ត្រី ទី១ នៅថ្ងៃ ទី១៧ មេសា។ ហើយនៅថ្ងៃ ទី២៤ មេសា លោក លន់ នល់ បង្កើត <ឧត្តម ក្រុមប្រឹក្សា នយោបាយ> ដែល មានលោក ជា ប្រធាន ប្រមូលផ្តុំ តួឯក សំខាន់ៗ ដូចជា លោក ចេង ហេង ជា អនុប្រធាន និង ទ្រង់ សិរិមតៈ និង លោក អ៊ុន តាំ ជា សមាជិក។ សួរថា ការបង្កើត វាជា វិធានការ សំរាប់ បញ្ចប់ ការប្រទាញប្រទង់គ្នា នោះឬ ?

សេចក្តីសន្និដ្ឋាន

ជាការពិត ការប្រទាញប្រទង់គ្នា វា មិនមែន ជា អកុសល ដាច់ខាតនោះឡើយ នៅក្នុង គោលការណ៍ នៃ ប្រជាធិបតី, តែ វា កើតឡើង នៅក្នុង បរិបទ មាន សង្គ្រាម។ ក្រុម លោក ហង្ស ធុន ហាក់ និង លន់ នល់ បាន ប្រញាប់ប្រញាល ផ្ដើមបង្ក ជម្លោះ ឥតមានហេតុផល ជាមួយទ្រង់ សិរិមតៈ ព្រោះ ខ្លាចទ្រង់ ឆ្លៀត ឱកាស ប្រមូល អំណាច ពី លោក លន់ នល់ ដែល កំពុង មាន ព្យាធិ។ ការសម្រុក ទៅរក អំណាច នៃ ក្រុមនោះ វា មាន រូបភាព ជា ការដណ្តើម អំណាច ពីលោក លន់ នល់ ទៅវិញ ដោយ មិនរល់គិត ពី កម្មវិបាក នៃ ទង្វើ របស់ខ្លួន គឺ កំទេច សាមគ្គី ជាតិ ដែល ប្រជាជាតិ កំពុងត្រូវការ ដាច់ខាត។ មួយវិញទៀត

